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رویداد

صنعت برق یکی از زیرســاخت های اصلی صنعت به شمار می آید. 
به عبارتی دیگــر در زمان احداث کارخانجات و تامین انرژی، دیماند 
برق از مهم ترین عواملی است که محاسبه می شود. از جمله صنایعی 
که پایداری برق نقش بسزایی در تداوم تولید دارد، صنعت فولاد است. 
در چند سال اخیر محدودیت های برقی باعث شده، بخشی از تولید 
برنامه ریــزی را از دســت دهند و به دنبال آن درآمد و ســود فولادی ها 
کاهش پیــدا کند. اصلی ترین دلیــل ناترازی انرژی، رشــد تقاضا و 

مصرف انرژی نسبت به عرضه و تولید است.
به تازگی شرکت فولاد خوزستان گزارشی منتشر کرده که در آن از ضرر 
مالی ۸۶۹ میلیون دلاری ناشــی از محدودیت های برق در سه سال 
گذشته )۱۴۰۰ الی ۱۴۰۲(، گفته شده است. این مقدار به واسطه ی 
از دســت رفتن یک میلیون و پانصد و پنجاه هزار تُن شمش فولادی 
اســت. اگر محدودیت های انرژی امســال هم ادامه داشــته باشد، 

خسارت فولاد خوزستان به یک میلیارد دلار و بیشتر هم می رسد.
بزرگترین عرضه کننده شــمش فولادی کشــور، با هفده هزار نیروی 
انســانی مستقیم و دســتکم پنجاه هزار نیروی انسانی غیر مستقیم 
نقش ارزنده ای در اقتصاد کشــور و اســتان ایفا می کنــد. از طرفی 
ادامه ی چنین شرایطی که به کاهش تولید فولاد منجر می شود، تاثیر 

منفی بر بــازار فولاد، آهــن و صنایعی 
مانند خودروســازی، ساختمان و دیگر 
صنایعــی که به تولید فولاد وابســته اند 
می گذارد. از طرفی بازار صادراتی فولاد 
ایران که در چند ســال اخیر توانســته 
درآمدهای  بــرای  مناســبی  جایگزین 
ارزی نفت باشد، با تهدید جدی روبه رو 

می شود.
اگــر بخواهیم مصــرف برق کشــور را 
تقسیم کنیم، سهم فولاد تنها پنج درصد 
برق صنعت را به خــود اختصاص داده 
اســت، اما بیشــترین محدودیت های 
برقی هــم متوجــه این صنعت شــده 
است. بیشترین سهم مصرف برق کشور 
مربــوط به بخش خانگی بــا ۳۲ درصد 
اســت. صنعت، کشــاورزی، عمومی، 

تجاری، ســایر مصارف و حمل و نقــل در پله های بعدی مصرف قرار 
می گیرند. 

مســیر رفع ناترازی انرژی برق از افزایش ظرفیت تولید و نیز مدیریت 
و بهینه ســازی مصــرف می گذرد. اصــاح الگوی مصــرف در کنار 
بهینه سازی مصرف برق خانگی کمک شایانی به کاهش مصرف برق 
و در نتیجه کاهش محدودیت های صنعت می کند. در ســال ۲۰۲۲ 
میزان شاخص شــدت مصرف انرژی در ایران ۱/۸برابر متوسط دنیا 
و ۲/۸برابر کشورهای توسعه     یافته بوده که نشان از هدررفت انرژی و 

ظرفیت بالای بهینه سازی انرژی در کشور دارد.
اگــر بخواهیــم صنایــع مختلف به ویــژه فولاد کــه به دلیل تشــدید 
محدودیت های انرژی بخشــی از تولید برنامه ریزی را از دســت داده، 
بار دیگر با ظرفیت کامل به تولید و ثروت آفرینی برسند، می بایست در 
سیاست گذاری تجدیدنظر کنیم و برای جبران ناترازی ابتدا به تولید 
انــرژی )احداث نیروگاه و اســتفاده از انرژی تجدیدپذیــر( و در ادامه 
اصاح الگوی مصرف بپردازیم. چراکه اعمال محدودیت های انرژی 
تنها به ســان مُسکن عمل می کند و با توجه به رشد مصرف و افزایش 
میزان محدودیت ها، نه تنها ناترازی جبران نمی شود، بلکه تولید صنایع 

به مراتب نسبت به سال قبل با کاهش بیشتری مواجه می شود.

 تداوم محدودیت  های برق 
خسارت فولاد خوزستان را به یک میلیارد دلار می رساند 
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موسایی: نماینده اصلاحات باشید �
عباس موسایی، فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو حزب 
توسعه ملی در یادداشتی تلگرامی نوشت: »جناب آقای دکتر 
پزشــکیان! گفتمان شــما در گفت وگوی خبــری، نمی تواند 
پادگفتمان ناوضعیت کنونی باشد. علی رغم شکل گیری موج 
اولیه، این گفت و گو، موج شــکن بود. خدا نکند جامعه جنبشــی اصاح جو، از امید 
شکل گرفته، پشیمان شود. این برای کشور و ملت خطرناک است. ادامه گفتمان دولت 
مستقر، متولی دارد. شما متولی گفتمان سترگ اصاحات باشید و صدای جامعه ای 
باشــید که به اصــاح از درون روی آورده و بــه تحول از درون امید پیدا کرده اســت. 
حضرتعالی گفتمان بهبودخواهی و تغییر از درون را نمایندگی کنید؛ همان مبنایی که 

جبهه اصاحات به عنوان جریان حامی تان، بر آن اساس شکل گرفته است.« 

واکنش های مجازی �
محمد فاضلی، جامعه شناس در پستی نوشت: »آقای پزشکیان شما هم 
مثل بقیه نامزدها نمی توانید الان برنامه دقیق داشته باشید. حزب و تشکیاتی 
نبــوده که برنامه تدوین کند. رویکرد مهم اســت. می توانید متخصصان ارشــد 
و قدبلندتر از خودتان را به کار بگیرید؟ می توانید توافق ســاز برای تســهیل کار 
متخصصان باشید؟ می توانید جامعه را متحد کنید؟« محمود صادقی، نماینده 
پیشین مجلس، در شبکه ایکس نوشــت: »طبق برآورد اولیه از نظرات افراد در 
گروه های هوادار اصاح طلبان اولین برنامه زنده تلویزیونی دکتر مسعود پزشکیان 
پایین تر از حد انتظار بود. اگر تنها نامزد اصاح طلبان در برنامه های بعدی با همین 
دست فرمان حرکت کند، توانایی برانگیختن سازمان رأی اصاح طلبان را نخواهد 
داشــت.« حسن یونسی وکیل دادگستری نوشت: »مهمترین حرف درستی 
که پزشکیان دیشب گفت این بود که کشور یک برنامه توسعه دارد که من تاش 
می کنم همین برنامه را با روش های مدیریتی کارآمد جلو ببرم. به جای وعده های 
فریبکارانه و رویافروشی.« حمید رسایی، نماینده مجلس در کانال تلگرام خود 
نوشت: »شب گذشته اولین برنامه گفت وگومحور آقای پزشکیان روی آنتن رفت و 
مصداق این  ضرب المثل فارسی شد که »تا مرد سخن نگفته باشد، عیب و هنرش 
نهفته باشد.« پزشکیان که در فضای مجازی به صورت بادکنکی برای چند ساعت 
برجسته شده بود، خیلی زود و در اولین گفت وگوی ویژه خبری با جماتی مثل 
اینکه »از من توقع نداشته باشید برنامه ای ارائه بدهم، لابد دولت قبلی برنامه ای 
داشــته البته من از اون برنامه هــم اطاع ندارم ولی همــون رو دنبال می کنم« 
همه کسانی که به او دلبسته بودند را ناامید کرد. برنامه دیشب پزشکیان به اقرار 
دوستداران، منتقدان و مخالفانش واقعاً ضعیف بود. کلی گویی می کرد. در حوزه 
اقتصاد هیچ برنامه ای نداشت. حتی به برنامه هفتم توسعه که با حضور خودش 
در مجلســی که عضوش بوده، تصویب شــده بود، تسلط نداشــت! به سوالات 
مجری جواب های بی ربط می داد. برخــی آیات قرآن را که بی ربط به بحث بود، 
شاهد مثال می آورد! مشخص بود که می خواهد با اشاره به برخی آیات و روایات، 
راهــی برای ارتباط با متدینین باز کند.متاســفانه برخی فعالان مجازی در حال 
غول نمایی پزشکیان هستند و با برجسته سازی برخی خطاها و جهت گیری های 
غلط وی، او را بیشتر تبلیغ می کنند تا نقد!« سیدمرتضی میر، فعال توئیتری 
نیز این طور به گفت وگوی دوشنبه شــب، واکنش نشــان داد: »می گویند؛ دکتر 
پزشــکیان در گفت وگوی دیشب قوی نبود. حق دارند. گوش آنها با خاف واقع 
 شــنیدن)برنامه ی ۷هزار صفحه ای(، رویافروشی )۴ میلیون شغل( و وعده های 
نجومی)۴ میلیون مسکن( و... خو  کرده است. به حرف های صادقانه، قابل اجرا و 
واقع بینانه عادت ندارند.« بابک مجیدی، خبرنگار خبرگزاری ایلنا، این جمله از 
صحبت های پزشکیان را بازنشر کرد: »دانشمندان و متخصصین نباید حرف من 
را گوش کنند، این من هستم که باید حرف آن ها را گوش کنم.« علی احمدنیا، 
روزنامه نگار اصلاح طلب این طور نوشت: »اولین گفت وگوی پزشکیان را ببینید؛ 
او می توانســت شعاری صحبت کند اما سعی کرد وعده ای ندهد و مردم را ساده 
فرض نکند، او برای مردم بیش از اینها ارزش قائل است.  به دلیل حضور در مجلس 
خوب می داند عدم اجرای برنامه های توســعه گذشته به دلیل مدیران ناکارآمد و 
صرفاً برنامه در برنامه کردن دولت هاســت.« عبدالرضا داوری، مشــاور سابق 
محمود احمدی نژاد نوشت: »حضور مسعود پزشکیان در برنامه گفت وگوی ویژه 
خبری دیشب نشان داد که فارغ از عدم تسلطش به ادبیات و دانش حکمرانی، 
کاراکتر او در قالب نمایندگی مجلس فریز شــده و اصاً در تراز ریاست جمهوری 
به مثابه شخص اول اجرایی کشور نیست.« داوری در ادامه این پست، فیلمی از 
حضور حسن روحانی در برنامه گفت وگوی ویژه خبری مربوط به انتخابات۱۳۹۲ 
منتشــر کرد.  تعدادی از اکانت های شناخته شده موسوم به سایبری نیز پس از 

برنامه گفت وگوی ویژه خبری، به تخریب پزشکیان پرداختند. 

جایگاه رئیس جمهور کلان است �
عباس عبــدی، روزنامه نگار و تحلیلگر سیاســی درباره 
واکنش ها به مســائل مطرح شــده از ســوی پزشــکیان در 
گفت وگوی ویژه خبری، به »هم میهن« گفت: آقای پزشکیان 
اصولًا متخصص در اقتصاد نیست. اما تفاوتش با نامزدهای 
دیگر این است که عدم تخصص در این حوزه را صادقانه ابراز می کند. رفتار درست 
نیز همین است. نامزدهای دیگر که در حوزه اقتصاد تخصصی ندارند، نه تنها در این 
امور دخالت می کنند بلکه نظرات کارشناسی را نادیده می گیرند و وضع کشور را به 
این نقطه رساندند. بنابراین، پزشکیان بارها بر این مسئله تاکید کرده است که باید از 
کارشناسان استفاده کرد. چه کسی گفته کار رئیس جمهور ارائه برنامه اقتصادی 
است؟ رئیس جمهور وظیفه  کان تری دارد که بسیج بهترین نیروهای کارشناسی 
براساس ارزش های مورد قبول مردم است؛ برای مثال در حوزه اقتصاد، کارشناسانی 
که توانایی ایجاد تحول و افزایش تولید را داشــته باشند.  او ادامه داد: پیش از این 
شخصاً به آقای پزشکیان گفتم که شما در حوزه پزشکی متخصص و صاحب نظر 
هســتید اما اگر رئیس جمهور شــدید حق اظهارنظر در حوزه بهداشت و درمان را 
ندارید. چون جایگاه رئیس جمهور جایگاه کارشناسی نیست. این فساد ذهنی یا 
تشویق بعضی اطرافیان است که آدم هایی بدون آشنایی با حوزه اقتصاد را به دادن 
وعده های اقتصادی وادار می کنند؛ وعده هایی مثل نصف و تک رقمی کردن تورم، 
ایجاد میزان مشخصی از شغل یا ساخت مسکن. وعده هایی که با این شرایط امکان 
عملی شدن ندارند. این روش، خودفریبی است. مصاحبه آقای پزشکیان را باید از 
این منظر دید. عبدی با اشــاره به مســئله اجرای برنامه هفتم که در این گفت وگو 
مطرح شده بود، اظهار داشت: درباره خود برنامه پنج ساله هم باید نکاتی را مطرح 
کرد. وقتی به گفته منابع رسمی ۳۰ درصد اجرا شده، یعنی اصراری بر عدم اجرای 
آن وجود داشــته اســت. درحالی که یک برنامه به صورت عادی و بدون انجام کار 
خاصی باید ۵۰ درصد پیشرفت داشته باشد. وقتی این وضعیت اجرای برنامه است، 
کسی بر اجرای آن نظارت ندارد و پاسخگو نیستند، این سوال درست نیست که آیا 

برنامه را اجرا می کنید یا نه! ما در وضعیت پیشابرنامه قرار داریم. 

مهم ترین توانایی رئیس جمهور مدیریت است �
عبدالله رمضان زاده، ســخنگوی دولت اصلاحات نیز به 
خبرنگار »هم میهن« گفت: »مبنا و استراتژی آقای پزشکیان به 
نظر من ایجاد تنش نیســت. مسئله اش حل مشکات مردم 
است و این حل مشکات با ایجاد تنش، رویارویی و حمله به 
رقیب شــکل نمی گیرد. بلکه با اجماع سازی امکان پذیر است. رئیس جمهوری که 
بتواند اجماع ســازی کند، می تواند در حل بخشی از مشکات مردم موفق باشد. 
اظهــارات آقای پزشــکیان را در این مســیر ارزیابی می کنم. معتقــدم راهبرد آقای 
پزشــکیان این است که نکات مثبت برنامه های پیشــین را ادامه دهد و تیمی را به 
کارگیری کند که امکان اجرای آن را داشته باشند. چراکه ما مصوبات خوبی در کشور 
داریم اما مدیران ناکارآمد و نامناسبی داشتیم. فکر می کنم مسعود پزشکیان به دنبال 
جایگزینی این تیم برای کارآمد کردن نظام و حاکمیت است. بنابراین، صحبت هایش 
در همین جهت بود حتی اگر باب میل بعضی دوستان نبوده است.« استاد بازنشسته 
علوم سیاسی دانشــگاه تهران ادامه داد: »آقای پزشکیان متخصص جراحی قلب 
است، وارد سیاست نیز شده اما نمی تواند ادعا کند که در همه عرصه ها صاحب نظر 
اســت. کمااینکه در دوران جدید، همه کارها تخصصی هستند. توانایی ای که یک 
رئیس جمهور باید داشته باشد، توانایی مدیریت کردن متخصصین و استفاده از نظر 
آن هاست. بهترین حالت این مدیریت استفاده از نظرات کارشناسی است و پزشکیان 
صادقانه گفت که من متخصص اقتصاد نیســتم. ادعایی بیش از این، از هیچ کس 
پذیرفته نیست. مگر اینکه آن نامزد یا هر شخص دیگری، خود متخصص اقتصاد بوده 
و تحصیاتش در این زمینه باشد. فکر می کنم نحوه برخورد صادقانه با مردم و شفاف 
کردن وضعیت شخصی، خیلی بهتر از آن است که ادعا کنیم می توانیم مشکات را 
در فان روز حل  کنیم؛ ۶ ماهه نفت را ســر ســفره مردم می آوریم، ســالانه مسکن 
میلیونی می سازیم، با یک میلیون تومان شــغل ایجاد می کنیم و مانند آن. این ها 
مواردی است که در جهت ناسالم ساختن فضای رقابتی انجام می شود. در حالی که 
رقابت سالم زمانی برقرار می شود، که دانسته های علمی دیگران را به کار بگیریم. فکر 
می کنم آقای پزشکیان در آن برنامه، در ارسال این پیام موفق بودند که ما در هر کاری 
نیاز به متخصص داریم.« مدیرکل سیاسی پیشین وزارت کشور، تاکید کرد: »سیاست 
برای حل منازعه بدون خشونت و پرخاشگری است. پزشکیان در این زمینه موفق 
بود. آخرین حربه سیاستمدار وقتی که مسیرهای دیگر بسته شده، حمله به دیگران 
است. پزشکیان از به کارگیری این حربه خودداری کرد و فکر می کنم ارزش جدیدی 

به فضای سیاسی کشور اضافه شد که می تواند منشأ خیر باشد.«

احمد عربانی

در رد کردن نامه مرخصی خود این موضوع را قوت بخشــید که قرار است خاف 
قانون عمل کند. اما روز گذشته مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران اعام کرد 
که زاکانی مرخصی خود را تقدیم شورای شهر تهران کرده است. ضمن آنکه زاکانی 
طی نامه ای مهدی منوری، مشاور و مدیرکل حوزه شهردار را به عنوان جانشین خود 
معرفی کرده تا مســئولیت هماهنگی و پیگیری امور را بر عهده بگیرد و به نوعی 
همان هماهنگی با حوزه ریاستی که آقامیری به آن اشاره کرده بود، تحقق یافته 
است. از سوی دیگر معاونان زاکانی هم باید مرخصی بگیرند. اما این ابهام پیش 
می آید که اگر این مدیران کارآمد هستند، چرا با رفتن به ستاد زاکانی به شهر آسیب 
می رسانند؟ اگر رفتن آنها و بود و نبودشان تفاوتی نمی کند چرا انتخاب شده و یک 

پست مدیریتی را اشغال کرده اند؟

لزوم تغییر قانون کاندیداتوری شهردار در انتخابات �
 ناصر امانی، عضو شــورای شــهر تهران حضور معاونان 
شــهردار تهران در ســتادهای انتخاباتــی را در گفت وگو با 

هم میهن بررسی و تشریح کرد که در زیر آمده است.
Ó  با توجــه به فعالیــت ســتادی معاونان چگونــه نظارت

می کنید که از امکانات شهرداری در انتخابات استفاده نشود؟ 
عاوه بر شــورای شهر تهران، سازمان های نظارتی مانند سازمان بازرسی کل 
کشور، وزارت کشور و قوه قضائیه موظف هستند که نه تنها بر عملکرد شهرداری 
بلکه بر فعالیت تمام مؤسســات دولتی و عمومی نظارت داشته باشند تا مبادا از 
امکانات، نیروی انسانی و توانمندی های بالقوه و بالفعل این ارگان ها در راستای 

انتخابات استفاده شود. 
Ó  اگــر با تخلف انتخاباتی روبه رو شــوید آن را علنی یا به صورت خفا آن را

پیگیری می کنید؟ 
اگر به موردی برخورد کنیم حتماً تذکر می دهیم، به رئیس شورای شهر تهران 

منعکس کرده و به اطاع مردم می رسانیم. چراکه با هیچ کسی تعارف نداریم.
Ó  اگر کار شهرداری بدون حضور مدیران ارشد پیش می رود چه نیازی به

انتخاب شهردار و معاونان آن وجود دارد؟
به نظر من این نقص قانونی است. قانون اجازه داده که شهردار نیز مانند دیگر 
مقامات بلندپایه بدون استعفا در صحنه انتخابات حاضر شود. در دوره های گذشته 
هم این مهم اتفاق افتاده اســت. اما به نظر من، شهرداری با سیستم های دولتی 
متفاوت اســت چراکه با زندگی روزانه مردم ســروکار دارد. به همین دلیل اعتقاد 
دارم که قانون باید اصاح شــود و اگر شــهردار تصمیم به کاندیداتوری انتخابات 

ریاست جمهوری دارد، باید از ۶ ماه قبل از سمت خود کناره گیری کند. 
Ó  پایتخت ایران در زمان حضور شــهردار تهران و معاونانش در انتخابات

ریاست جمهوری با مشکل روبه رو نمی شود؟
حتماً با افت خدمات در شهر مواجه می شویم به ویژه اگر معاونان شهردار هم در 
ستاد انتخاباتی مسئولیت بگیرند. در ۱۰ تا ۱۵ روزی که شهردار و معاونانش درگیر 
تبلیغات انتخاباتی هستند طبیعتاً با کندی و اخال هایی در خدمات رسانی مواجه 
می شویم. البته تاش تمام مدیران بر این پایه است که چنین اتفاقی نیفتد اما این 

افت خدمات اجتناب ناپذیر است.
Ó  معاونان شــهردار هم طبــق قانون باید مرخصی بگیرنــد. آیا مرخصی

گرفته اند؟
اول بگویم که در شهرداری تهران این موضوع بی سابقه است و در هیچ دوره ای 
برای حضور معاونان شــهردار در ســتاد حکم صادر نشده اســت. در دو سه دوره 
گذشته که شــهردار تهران کاندیدای ریاست جمهوری شد، هیچ کدام از معاونان 
به صورت رسمی حکمی نگرفتند، اما ممکن بود که به صورت غیررسمی کمک 
می کردند. اما حضور معاونان شــهردار آن هم با حکم پســت رسمی در انتخابات 
سابقه نداشته است. به هر حال این حکم صادر شده و طبق قانون معاونان شهردار 

هم باید مرخصی گرفته و فردی را جانشین خود انتخاب کنند.


